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S skupnimi močmi bomo premagali težave 
v letu 1980

Spet je za nami leto, polno 
težav pa tudi uspehov pri po
slovanju. Navadno ob novem 
letu pregledamo svoje delo za 
nazaj, istočasno pa že hitimo 
naprej, saj nas sili v to tok 
gospodarskih dogajanj. O vsem 
tem smo povprašali direktorja 
DO Veriga Lesce tov. Vinka 
Golca, dipl. ing.

Ob koncu leta  lahko oceni
mo poslovanje v letošnjem le
tu. Srečevali smo se s števil
nimi težavami, vendar je us
peh še kar zadovoljiv. Katere 
probleme ste najpogosteje re
ševali?

Poslovni uspeh bomo v le
tošnjem letu veliko boljše za
ključili, kot smo ga planirali. 
Na žalost pa nam kljub dobrim 
rezultatom sredstva za obnovo 
tovarne ne bodo na razpolago, 
ker bomo z ostankom dohodka 
pokrili naše obveznosti iz spo
razumov, ki smo jih podpisali 
ali ki jih nalaga zakon. Ti spo
razumi so za: luški promet, že
lezniško gospodarstvo, energijo, 
ceste ter sredstva za nerazvite 
republike.

Veliko smo v tem letu imeli 
problemov s prodajo v tujino 
zaradi velike konkurence, na
dalje s podražitvami pri inve
sticijah, za kar je bilo potreb

no pridobiti dodatna sredstva, 
kadrovske težave in seveda iz
peljava in uresničevanje samo
upravnih aktov, predvsem ti
stih, ki so se sprejemali na re
ferendumu 12. edcembra in so 
za vsakega člana kolektiva ze
lo pomembni.

Investicijska dela na izgrad
nji nove hale za TIO in orod
jarno te r skladišče so v glav
nem končana. V prihodnjem  
obdobju nas čaka še dosti na
log v zvezi z dokončno opre
mo novih prostorov. Kako bo
do dela potekala?

Investicijska dela na hali 
orodjarna — TIO bodo z ne
zmanjšanim tempom potekala 
do zaključitve. Ko bo postav
ljen kotel za ogrevanje prosto
rov, se bo takoj pričelo po iz
delanih načrtih oziroma planih 
preseljevanje teh dveh tozdov 
v nove prostore. Oprema, ki je 
bila v projektu in je domače 
proizvodnje, je že v tovarni ali 
pa je naročena. Za del manjka
joče uvožene pa bomo vložili 
vse sile, da se bo uvozila, si
cer celotna investicijska nalož
ba ne bo dala še tistih eko
nomskih učinkov, kot smo jih 
v elaboratu predvideli.

V zadnjih mesecih smo dosti 
časa posvečali sestavi gospo

darskega načrta za prihodnje 
leto. Imeli smo težave zaradi 
predvidenih gospodarskih gi
banj v prihodnjem  letu. Zaradi 
splošne stabilizacije bodo mo
rale biti tudi prodajne cene 
naših izdelkov stabilnejše. Ka
ko bomo to uskladili s stalnim 
naraščanjem posameznih ele
mentov stroškov?

Znano je, da gospodarstvo še 
danes ne ve, pod kakšnimi po
goji bo delalo v letu 1980. Ne
prijetno je to še predvsem za 
izvozno področje, o katerem se 
povsod govori in razpravlja, 
konkretnih zaključkov oziroma 
pogojev, pod katerimi bomo 
delali, pa še ne vemo.

Povedati moram, da smo 
imeli pri sestavi plana za leto 
1980 velike težave, pa ne za
radi tega, ker ni naročil, am
pak zaradi tega, ker so stro
ški, ki nastajajo pri naši pro
izvodnji, izredno visoki v na
slednjem letu, cene našim iz
delkom pa nam odobravajo v 
Beogradu. To je vedno v našo 
škodo, ker dobimo odobritev s 
3 do 6-mesečno zamudo. Da je 
bil problem še večji, proizvod
ni tozdi niso za leto 1980 pred
videli kaj bistvenega poveča
nja proizvodnje nasproti letoš
njemu letu, to pa seveda iz
redno vpliva na ekonomsko 
učinkovitost poslovanja celotne 
delovne organizacije.

Splošna težnja v  jugoslovan
skem gospodarstvu je poveča
nje izvoza. Tudi naš plan izvo
za za prihodnje leto se priklju
čuje tej težnji. Zaradi izkušenj 
v zadnjih dveh letih obstaja

bojazen, da planiranega izvoza 
ne bomo dosegli. Kaj menite o 
tem?

Ni prav, da izvoza letos ni
smo v celoti dosegli. Zadevo 
smo sicer v drugem polletju 
zelo popravili, toda za vse na
pake smo bili že prepozni. Kot 
sem že povedal pri prvem od
govoru, bomo v letu 1980 izvoz 
veliko bolj prioritetno obrav
navali v vsej delovni organi
zaciji kot letos.

Osnovne smernice razvoja 
DO Veriga za prihodnje pet
letno odbobje so začrtane. V 
okviru občine Radovljica je 
predvideno tesnejše povezova
nje kovinsko-predelovaine in
dustrije. Kako bomo to uresni
čevali?

O sodelovanju je govora že 
dalj časa, vendar vsebinsko do 
sedaj v to problematiko še no
beden ni posegel, ampak ga 
vsi obravnavajo več ali manj 
aktivistično prikrojeno modi 
trenutnega razpoloženja. Ker 
sta tu le dve delovni organiza
ciji v občini, to je Veriga in 
Plamen, je veliko že narejene
ga, saj smo skupaj v SOZD 
SŽ. Veliko imamo že skupnega 
pri samem sedanjem delu, bo 
pa to sodelovanje oziroma po
vezovanje raslo z izgradnjo 
skupne galvanike v Podnartu, 
kar pa predvsem občinski fak
torji premalo upoštevajo.

Nosilec razvoja Verige Lesce 
je program  TIO in kvalitetne 
verige, kar je  vključeno tudi v 
občinske smernice in v med
občinske smernice za Gorenj
sko v obdobju 1981—1985. Za

uresničitev tega bodo verjetno 
potrebna dodatna vlaganja. O 
teh bomo razpravljali pri ob
ravnavi smernic in oblikovanju 
temeljev plana TOZD. Kakšne 
težave bodo v zvezi s tem na
stajale?

Nekaj težav bo zaradi naših 
obvez, ki jih imamo v letu 1980 
in 1981. Vendar to ni prav, 
ker za dobrega gospodarja je 
vedno važen program, če je le
ta dober, potem ne bi smela 
banka postavljati ostre pogoje 
lastne udeležbe, ampak bi mo
rala programe selekcionirati in 
sredstva dati za realizacijo ta
kih programov. Prvi koraki pri 
Gospodarski zbornici Slovenije 
so že narejeni v tej smeri in 
upam, da bo zadeva toliko re
alizirana, da bomo za uvajanje 
kvalitetnih proizvodnih progra
mov lahko dobili potrebna 
sredstva.

Kakšna so vaša predvideva
nja za poslovanje v letu 1980?

Leto bo za združeno delo te
žko in računati moramo, da bo
mo imeli v Verigi toliko, koli
kor bomo pridelali. Napačno si 
posamezniki v delovni organi
zaciji tolmačijo, da jim bo no
vi sporazum o delitvi in raz
porejanju dohodkov in delitvi 
OD prinesel večji OD brez več
jih delovnih učinkov. Nov spo
razum je prav gotovo kvalitet
no veliko boljši od sedanjega, 
vendar ga bo treba pravilno iz
vajati. č e  to tako bo, potem 
bodo tudi rezultati poslovanja 
boljši od sedanjih in tudi mi 
vsi bomo imeli več uspeha pri 
lastni materialni bazi.

ČLANKE ZA NASLEDNJO ŠTEVILKO 
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Ob otvoritvi novih proizvodnih prostorov 
in 10-letnici obstoja slovenskih železarn

Letošnje praznovanje dneva 
republike je bilo v Verigi še 
jposebno slovesno, saj smo ob 
tej priliki odprli nove proiz
vodne prostore za TOZD To
varna industrijske opreme in 
TOZD orodjarna, istočasno pa 
skupaj s slovenskimi železar
nami praznovali 10-letnico ob
stoja sestavljene organizacije 
združenega dela Slovenske že
lezarne. Povezava dveh dogod
kov simbolizira povezavo pro
izvodnje jekla z njegovo pre
delavo in njuno pomembnost 
za celotno slovensko gospodar
stvo.

Te naše skupne slovesnosti 
so se udeležili Franc Leskošek- 
Luka, Vinko Hafner ter pred
stavniki sestavljene organizaci
je, delovnih organizacij članic 
SOZD, predstavniki družbeno
političnih organizacij občine in 
medobčinskih organizacij. Po
sebno vzdušje pa so slovesno
sti dali člani kolektiva, naši 
upokojenci in njihovi svojci, ki 
so se ob tem dogodku zbrali 
v velikem številu.

Slovesnost je odprl predsed
nik delavskega sveta tov. Pi
ščanec Miloš. V svojem govo
ru je poudaril, da mineva 10 
let od integracije treh železarn: 
Železarne Jesenice, Železarne 
Ravne in Železarne Štore in 
šest let od združitve predelo
valnih delovnih organizacij : 
Veriga — Lesce, Plamen — 
Kropa, Tovil Ljubljana, Žična 
Celje in Metalurški institut — 
Ljubljana. Naš SOZD je poleg 
vertikalne združitve povezan 
tudi horizontalno, kar se z na
daljnjim razvojem predeloval
nih organizacij še povečuje. 
Pomembna je vloga SOZD Slo
venskih železarn v usmerjanju 
razvoja in proizvodnje in pre
delave jekla, delitve dela in 
specializaciji, združevanja sred
stev za investicije, marketinga 
in pospeševanje izvoza. To je 
eden tistih SOZD, ki je v ve
liki meri upravičil tako obliko 
organiziranosti združenega de
la.

V nadaljevanju se je dotaknil 
položaja in razvojnih možnosti 
jeklarske industrije v Sloveni
ji in Jugoslaviji. Zlasti je po
udaril, da slovenska stroje- 
gradna in kovinsko-predeloval- 
na industrija potroši le 42 % 
proizvodnje slovenskih žele
zarn in da uporablja pretežno 
masovna in manj kvalitetna

jekla. To je v nasprotju z raz
vojno usmeritvijo slovenskih 
železarn — to je prehodom na 
kvalitetna in plemenita jekla. 
Taka usmeritev je nujna in 
edino racionalna zaradi večjih 
transportnih stroškov, dražje 
energije in manjših proizvod
nih agregatov. Iz tega sledi, da 
se mora slovenska strojegrad
nja in kovinsko predelovalna 
industrija usmeriti na predela
vo kvalitetnejših jekel in mo
ra to upoštevati že v nasled
njem srednjeročnem planskem 
obdobju 1981—1985. članice 
našega SOZD tem razvojnim 
ciljem že sledijo.

Poudaril je še pomen samo
upravnega družbenega planira
nja, uveljavljanja dohodkovnih 
odnosov v celotnem proizvod
nem kompleksu, nagrajevanja 
po delu in rezultatih dela.

Predsednik delavskega sveta 
DO Veriga Lesce tov. Koman 
Mitja je najprej v imenu go
stitelja tovarne Veriga vse na
vzoče pozdravil in jim zaželel 
prijetno počutje. V svojem go
voru je predstavil nove proiz
vodne obrate in poudaril, da 
je to pomemben uspeh kolek
tiva Verige in SOZD Sloven
ske železarne, saj je porok za

V decem bru je potekala jav
na razprava o letnem gospo
darskem načrtu za prihodnje 
leto. P ri samem oblikovanju 
stališč za sestavo plana smo se 
srečevali s številnimi težava
mi. Z delom na pripravi plana 
smo začeli že dovolj zgodaj — 
v avgustu, vendar smo uspeli 
osnutek predložiti samouprav
nim organom šele na začetku 
decembra.

Prva faza je ' bila sestava 
prodajnega in provodnega 
plana te r njuno medsebojno 
usklajevanje. Pri tem  so sode
lovali vodje TOZD kot prvi 
odgovorni za plan, komerciala 
in ŠPIK. Glede na investicije, 
ki bodo v prihodnjem letu za
ključene in aktivirane, smo 
planirane količine izdelkov po 
posameznih grupah hitro us
kladili. Težave so se pojavile 
pri drugem  delu — to je pri 
vrednostnem  planiranju. To za
jema ovrednotenje proizvodnje, 
plan celotnega prihodka in de
litve, stroške, obratna sredstva 
in njihovo financiranje, v red
nost točke za izračun OD ter 
program dela delovne skupno
sti; na osnovi svobodne m enja
ve.

Ker ni bilo izdelanih izho
dišč gospodarskih gibanj v ok
viru občine Radovljica, p red
log republiške resolucije pa je 
bil izdan šele v novembru, smo 
predlagali samo izhodišča in 
jih uskladili preko službe za 
planiranje v okviru SOZD Slo
venske železarne z ostalimi de
lovnimi organizacijami. V ob
ravnavo smo jih dali tudi te
meljnim organizacijam in jih  
uskladili na DS DO 17. okto
bra 1979. Predložena izhodišča 
predvidevajo intenzivnejšo

preusmeritev na kvalitetnejšo 
proizvodnjo in večjo produktiv
nost, s tem pa tudi zagotavlja 
boljše pogoje dela ter večji 
osebni in družbeni standard 
delavcev in njihovih družin. 
Poudaril je, da pomeni sovla
ganje Plamen Kropa, Tovil 
Ljubljana in Interna banka SŽ 
nov napredek pri uveljavljanju 
dohodkovnih odnosov, saj bo
do vsi sovlagatelji udeleženi na 
skupnem dohodku.

Slavnostni govornik je bil 
predsednik republiškega sveta 
Zveze sindikatov Vinko Haf
ner. V svojem govoru je pou
daril pomen, ki ga ima nova 
pridobitev Verige v slovenskem 
železarstvu, kjer združuje de
lo 18.000 delavcev. Zavzel se je 
tudi za boljšo kvalifikacijsko 
strukturo zaposlenih v sloven
skem železarstvu, saj je slab
ša v primerjavi z jugoslovan
skim železarstvom. Od 18.000 
delavcev jih ima le 5 odstot
kov visoko in višjo izobrazbo, 
kar 39 odstotkov pa je polkva- 
lificiranih in nekvalificiranih. 
Proti temu se moramo boriti 
in ta neugoden trend zausta
viti. Težka fizična dela je po
trebno dobro nagraditi. Tov.

rast razhodkov od rasti prihod
kov, saj je predviden porast 
cen izdelavnega m ateriala 12 
odst., storitev 18 %, energije 
30 %, vseh ostalih m aterialnih 
stroškov pa 13 % ter osebnih 
dohodkov 15 %. Če k tem u pri
merjamo porast prodajnih cen 
12 %, je takoj razvidno, da us
peh poslovanja ne more biti 
pozitiven. Zato smo se odločili, 
da upoštevamo na domačem 
trgu  15 % višje cene od doseže
nih v letošnjih prv ih  devetih 
mesecih, v  izvozu pa 12% vi
šje. Da bi se obnašali čimbolj 
stabilizacijsko, smo predvideli 
tudi zmanjšanje izm eta v pro
izvodnji in s tem  boljši izko
ristek. K er bodo pogoji gospo
darjenja v  prihodnjem  letu 
predvidoma težji od letošnjih, 
ne bomo mogli obračunavati 
stanovanjskega prispevka po 
10 % stopnji, pač pa le po 6,5 
odst., kot je predpisano. Ven
dar bodo na ta način sredstva 
stanovanjskega sklada, s kate
rim  razpolagamo, osiromašena, 
kar seveda ob številnih nere
šenih stanovanjskih problemih 
ni pozitivno. Zato smo predla
gali možnost, da bomo ponov
no obračunavali stanovanjski 
prispevek po 10 % stopnji, če 
bomo uspeli ustvariti dohodek 
v zadostni višini.

Glede obračuna amortizacije 
smo predlagali, da bi obraču
navali tudi nadminimalno 
amortizacijo v vseh temeljnih 
organizacijah, razen v  TOZD 
sidrne verige, orodjarni, DSSS 
ter v počitniškem domu. Tako 
smo delali tudi letos, šele v 
novembru se je rezultat po
slovanja v  TOZD sidrne veri
ge izboljšal, tako da smo ob
računali delno nadpredpisano

Vinko Hafner je zlasti pouda
ril, da se moramo v Sloven
skih železarnah odločno upreti 
proti uravnilovki, ki ne vodi k 
nobenemu napredku in utrje
vanju naših samoupravnih od
nosov.

Poudaril je zlasti velik po
men razširitve proizvodnega 
programa Verige na proizvod
njo pnevmatično-hidravličnih 
naprav in industrijske opreme 
s priključitvijo TOZD TIO. 
Zavzel se je, da moramo čim-

amortizacijo. Tudi v prihod
njem letu  bomo skušali z ob
računavanjem  amortizacije us
tvarja ti sredstva za pokrivanje 
obstoječih obveznosti — to je 
odplačilo anuitet za dolgoroč
ne kredite, ki smo jih  prido
bili za financiranje investicij
skih naložbah in dolgoročnih 
obratnih sredstev ter za nove 
naložbe.

Poseben problem so bile ce
ne orodju na internem trgu. 
Letos ugotavljamo, da so plan
ske cene orodja, po katerih ob
računavamo interni promet, 
prenizke. Zato izkazuje TOZD 
orodjarna v zadnjih mesecih 
izgubo. V letu 1979 smo pre
šli na nov način pokrivanja 
stroškov skupnih služb. Pred 
tem smo uporabljali določene 
dogovorjene ključe delitve, ki 
so tem eljili na porabljenem iz- 
delavnem m aterialu in izdelav- 
nih OD v temeljni organizaci
ji. Letos smo izdelali programe 
svobodne menjave dela in ta 
ko je celotna konstrukcija 
orodja odpadla na orodjarno, 
kar pa v cenah orodja ni bilo 
upoštevano. Vse to smo sku
šali v  letnem  planu korigirati, 
s tem  pa so cene orodju znat
no porastle, vendar so še ve
dno nižje od zunaj kupljenega 
orodja.

prej najti skupen jezik in na
vezati tesnejše sodelovanje s 
tovarno vijakov Plamen Kro
pa.

Po kratkem kulturnem pro
gramu, ki so ga pripravili god
ba na pihala Veriga Lesce in 
člani literarnega krožka iz Ra
dovljice, je za dobro razpolo
ženje vseh prisotnih poskrbel 
zabavni ansambel Gorenjci, za 
veseli ton celotnemu vzdušju 
pa Murka Lesce in delavci na
še okrepčevalnice.

Kot smo že omenili — v le
tošnjem letu  obračunavamo 
prihodek skupnih služb na os
novi izdelanih programov dela, 
ki jih vsako četrtletje korigi
ramo zaradi odstopanj dejan
skega stanja od predvidenega. 
Za prihodnje leto smo skušali 
izdelati boljše program e, bolj 
realne in dodelane. Program 
dela službe smo razdelili po 
posameznih elementih, v okvi
ru  teh predvideli storitve, za 
vsak element pa določili ka
zalce za m erjenje količine in 
kvalitete te r ključ delitve op
ravljenih nalog na posamezno 
temeljno organizacijo. Z uve
ljavitvijo novega sporazuma o 
delitvi dohodka in pravilnika 
o razvidu del in nalog bo evi
denca o opravljenih delovnih 
nalogah, količini in kvaliteti 
dela zagotavljala tud i realiza
cijo sistema nagrajevanja po 
posameznih službah glede na 
uspešnost dela službe.

V tem sestavku nismo pisali 
o podatkih iz plana, saj smo 
bili z njim i seznanjeni v ča
su javne razprave. Lahko le 
rečemo, da je pred nam i leto, 
ki bo zahtevalo od vseh nas 
dosti naporov in dela ter var
čevanja v vseh oblikah, da bo
mo postavljene cilje lahko do-

VERIGA je glasilo delovne organizacije Slovenske železarne 
— V eriga n. sol. o., Lesce. Izh a ja  enkrat mesečno. U re ja  u red 
niški odbor: Kozam ernik M arjana, dipl. oec., A rh  Zdenka, 
Vidic Božena, Vovk Franci in  T orkar M itja. Odgovorni u red 
n ik  T orkar Mitja.
G lasilo je  po 7. točki 36. člena Zakona o obdavčenju proiz
vodov in  storitev v  prom etu (Ur. list SFRJ, št. 33/72) in  m ne
n ja  sekretaria ta  za in form iran je SRS prosto plačila p rom et
nega davka. — Tiska T iskarna L jubljana.

Gospodarski načrt 1980



ANTUN BRATUN, DOLGOLETNI VODJA FINANČNO RAČUNOVODSKE SLUŽBE, OCENJUJE

»Položaj zavoda ni več zaskrbljujoč«

Anton Bratun je vselej ohranjal svojo 
osebno preprostost in demokratično vlju
dnost.
Tak je bil v vsakodnevnih srečanjih, ki 
jih je imel s sodelavci na Zavodu.
Tak in hkrati vestno natančen in teme
ljito izčrpen je bil tudi v razgovoru, ki 
sva ga imela v novembru letos.

Ste eden od ljudi, ikli je 
bistveno vplival na razvoj 
zavoda. Kaj je za Vas (bi
stvo dobrega gospodar
jenja?

iNe bi se strinjal s tem, 
da sem (bistveno vplival 
na razvoj zavoda, saj je 
naša stroka bolj admini
strativna kot kreativna. Za 
splošni gospodarski raz
voj zavoda so predvsem 
zaslužni tehnični strokov
njaki in njegovi organi 
upravljanja. Jaz sem bil 
le aktiven spremljevalec 
razvojnih akcij, ker so fi
nančna sredstva seveda 
imela pomembno vlogo. 
Moja angažiranost pri tem 
razvoju je žal prihajala do 
izraza predvsem zavoljo 
akutnega pomanjkanja in
vesticijskih in obratnih 
sredstev v zadnjih nekaj 
letih. Ob tem je bila res 
potrebna posebna pozor
nost, da ta kronični pri
manjkljaj ne bi preveč pri
zadel tekočega poslovanja 
zavoda.

Kar se tiče dobrega go
spodarjenja, v katerikoli 
stroki, je po mojem mne
nju bistveno poznavanje 
tehnologije in ekonomskih 
zakonitosti pod pogojem, 
da se to znanje izkorišča 
predvsem v smeri splošnih 
družbenih interesov. Do
ber gospodar, na katerem
koli področju mora razpo
lagati s temi komponenta
mi znanja. Vse druge po
zitivne lastnosti so tu manj 
pomembne. Prav tako mo
ra dober gospodar perma
nentno spremljati efekte

svojega in tujega dela in 
sproti odpravljati negativ
ne pojave.

Kateri dogodek v času 
vaše redne službe na za
vodu Vam je ostal najbolj 
v spominu — bodisi po 
svoji pomembnosti, bodisi 
po kaki osebni noti?

(Pomembni dogodki so 
se praktično vrstili iz leta 
v leto. Težko bi bilo izlo
čiti enega od njih. Vendar 
pa se mi je najbolj vtis
nila v spomin po svoji raz
sežnosti in po negativnih 
posledicah, bolezen, oziro
ma dolga odsotnost glav
nega direktorja. V njegovi 
odsotnosti so se namreč 
nekatere novoustanovljene 
TOZD preširoko, mimo fi
nančnih možnosti začele 
zadolževati in investirati. 
Ne trdim, da so po tehnič
ni plati te investicje bile 
zgrešene, je pa dejstvo, 
da so te nenadzorovane 
in neusklajene akcije po
vzročile zajeten primanj
kljaj investicijskih in ob
ratnih sredstev. Ker go
spodarski razvoj zavoda 
ni bil usklajen, niti sinhro
niziran, so se poleg fi
nančnih težav začele vrsti
ti tudi druge tehnične te
žave, ki jih spremlja vsak 
neusklajen razvoj. Res je, 
da je temu botrovali tudi 
družbeni sistem investira
nja, ki še danes nima jas
nih kriterijev glede dolgo
ročnih naložb. Sedaj pač 
ni zbire, posledice takega 
investiranja je treba sani
rati, kar je precej boleče, 
saj morajo prispevati svoj

delež tudi TOZD, ki niso 
investirale in niso odgo
vorne za nastalo stanje.

Drugi pomemben dogo
dek po negativnih posle
dicah je povzročilo usta
navljanje petih TOZD 
in razformiranje prejšnje 
TOZD II. Akcija je bila si
cer usklajena z zakonom 
o združenem delu in teh
ničnih ovir za to ustanav
ljanje ni bilo. Nastopile 
pa so finančne ovire, ki 
niso bile vnaprej povsem 
razrešene, tako da še da
nes prihaja do določenih 
konfliktnih situacij. Nova 
TOZD lil je namreč pode
dovala vse negativnosti 
finančnega stanja prejš
nje TOZD II in tako je po
stavljena v neenakopra
ven položaj glede finanč
nih možnosti za enakopra
ven razvoj in za financira
nje njene tekoče dejavno
sti. TOZD III namreč ni
ma enakih pogojev go
spodarjenja zaradi struk
ture imobiliziranih sred
stev, oziroma zaradi viso
kih zalog materiala in 
drobnega inventarja (tudi 
cevi in drogovje), ki jih za 
nemoteno opravljanje svo
je dejavnosti mora imeti. 
Že db ustanovitvi je bilo 
jasno, da se bodo zaradi 
tega porajali določeni 
konflikti. Z združenimi 
sredstvi bi se ta situacija 
dala premagati, TOZD III 
sama pa tega ne zmore.

Katero ekonomsko ali 
drugo spremembo bi 
označili za poglavitno?

Poglavitna ekonomska 
sprememba je po mojem 
mnenju nastopila z odlo
čitvijo kolektivnega poslo
vodnega organa in samo
upravnih organov ob kon
cu leta 1978, da se omeji 
investicijska ekspanzija, 
oziroma da se omejijo 
nekontrolirane investicij
ske naložbe, in da se ta
ko sanira nastala finančna 
situacija. Odločitev je bi
la upravičena in sedaj lah
ko pričakujemo dokonč
no sanacijo finančnega 
položaja zavoda in tudi 
sanacijo TOZD lil, če bo
do akcje usklajene.

Kaj menite o sedanjem 
položaju in značaju zavo
da? Kaj menite konkret
no in na splošno glede na 
spremembe, ki jih je pri
nesla nova samoupravna 
organiziranost po zakonu 
o združenem delu?

Sedanji položaj zavoda 
ni več zaskrbljujoč. Glede 
finančne situacije so do
bri izgledi, da bomo dose
danjo krizo odpravili že v 
letu 1980, delno z lastni
mi sredstvi akumulacije, 
delno pa s tujimi krediti.

Kar zadeva konjunkturo, 
je položaj še manj zaskrb
ljujoč. To pa je poglavit
no za normalen gospodar
ski razvoj zavodovih de
javnosti. V tem oziru gle
de plasmane naših stori
tev Zbuja umski potencial

delavcev zavoda polno za
upanje.

Nova samoupravna or
ganiziranost zavoda po za
konu o združenem delu 
ne bi imela tistih negativ
nih posledic, ki jih trenut
no ima, če bi bili vsi sku
paj pripravljeni, da se bo
lje 'in hitreje prilago
dimo družbeno-ekonom- 
skim spremembam. Sicer 
je bilo treba pričakovati, 
da bo proces prilagajanja 
dolg, saj gre za obsežne 
spremembe družbenoeko
nomskih odnosov. Zato ni 
nenavadno, če prihaja do 
določenih negativnih po
javov in odklonov ob 
spremenjeni organizirano
sti. Tako imajo sedanje 
težnje TOZD po drobitvi 
finančnih sredstev določe
ne negativne posledice za 
splošne interese. Nespre
jemljivo bi bilo, če bi ob
ravnavali TOZD kot za
ključeno avtohtono enoto. 
S finančnimi tokovi se ne 
da upravljati v okviru 
TOZD brez hujših negativ
nih reperkusij na razvoj 
delovne organizacije. Tudi 
politika likvidnosti se ne 
more voditi na ravni TOZD, 
pač pa na višji ravni.

Zakon o združenem 
delu zagovarja nujnost 
ohranjevanja finančne 'in
tegritete delovne organi
zacije, za kar so odgovor
ne predvsem temeljne 
organizacije. Če bi upo
števali določite zakona o 
združenem delu o združe
vanju denarnih sredstev 
za uresničevanje skupnih 
interesov pri pridobivanju 
dohodka in načela vzajem
nosti ter solidarnosti, bi 
sedanje konfliktne situa
cije bile hitro odpravljene.

Kako sodite glede 
nadaljnjega razvoja, do 
kakšnih konfliktov lahko 
prihaja?

Glede nadaljnjega raz
voja zavoda sem optimist 
kar zadeva finančno situ
acijo, manj pa glede raz
vojne usmeritve. Res je, da 
bodo vse do dokončnega 
saniranja finančne situa
cije in do zagotovitve 
bolj izenačenih izhodišč
nih tehničnih pogojev go
spodarjenja posameznih 
TOZD še nastajale kon
fliktne situacije. Konflik
ti bodo toliko hujši, koli
kor manj bo pripravljeno
sti, da se spoštuje duh za
kona o združenem delu, 
oziroma, da se združujejo 
finančna sredstva v sploš
nem interesu.

Razvojna usmeritev je 
sigurno dodaten problem, 
posebej zato, ker ni mož
no izdelati srednjeročne
ga, še manj pa dolgoroč
nega programa usmeritve 
zavodovih dejavnosti brez 
izdelanih predhodnih os
nov in koncepta širše 
družbene usmeritve, od 
katere so vse naše dejav
nosti odvisne. Tudi zaradi 
tega bodo nastajale dile

me pri oblikovanju raz
vojne usmeritve posamez
nih naših TOZD- Pri tem 
bo potrebna zadostna me
ra strpnega dela .in dogo
varjanja.

Kateri je potemtakem 
osrednji problem v zavo
du?

Osrednji problem na za
vodu je trenutno prav 
v nesprejemljivih tež
njah po zadrževanju fi
nančnih sredstev na ravni 
temeljne organizacije. V 
tem se skrivajo nevarno
sti, ki so v nasprotju 
s splošnim interesi.

Drugi problem je neja
sna oziroma nedodelana 
dolgoročna usmeritev za
vodovih dejavnosti in s 
tem v zvezi usmeritev bo
dočih investicijskih naložb 
posameznih tozdov.

Tretji pa je nazadovanje 
akumulativnosti zavoda, 
kljub povečanim investici
jam. Sicer pa je to, kot je 
videti, splošen problem, 
saj se je tudi akumulativ
na sposobnost slovenske
ga gospodarstva zmanjša
la od 8,2 odst. v letu 1972 
na 3,7 odst. v letu 1978.

Ali je vaša učinkovitost 
posledica predvsem trez
ne presoje, varnega zna
nja .ali predvsem natanč
nega in marljivega dela?

Ne Ibi govoril o lastni 
učinkovitosti. Na splošno 
gledano za učinkovito de
lo ni možno -izključiti no
bene od omenjenih (kom
ponent. Vse tri so enako 
pomembne.

Kakšen je vaš osebni 
način dela. Vsakdanjega, 
zlasti pa še intelektualne
ga?

Nimam posebnega stila 
dela, vsaj ne usmerjene
ga. Skrbeli sem le za siste
matičnost pri delu in za 
selektivnost pri reševanju 
problemov. Intelektualno 
delo v naši stroki pa je 
precej prozaično. Gora 
predpisov okupira vsak 
naš prosti čas in nas sili 
v specializiranost. Vendar 
pa v naši stroki ne zado
stuje samo poznavanje pa
ragrafov, pač pa je nujno 
potrebno tudi stalno raz
mišljanje in spremljanje 
dialektičnih sprememb ter 
poznavanje ekonomskih 
zakonitosti.

Kako se odločate? Ali 
ste svojih odločitev na 
splošno vselej gotovi?

Ne, pri odločitvah ni bi
lo vselej gotovosti. V eko
nomiki, kot tudi v drugih 
strokah, so odločitve več
krat tvegane. Je pa pri tem 
nujno potrebno budno 
spremljanje efektov takih 
rešitev, da bi se pravoča
sno odpravile možne ne
gativne posledice.

S katerimi ljudmi na 
zavodu, poleg tov. Papler- 
ja, ste bili najbolj poveza
ni pri svojem delu, in ka
ko ste z njimi sodelovali? 
Katere vrline ste pri njih 
najbolj cenili?

Pri svojem delu sem bil 
najbolj povezan s člani 
kolegija. Z zadovoljstvom 
lahko ugotovim, da je bilo 
kljub težavam, dilemam in 
nesporazumom sodelova
nje s temi delavci vedno 
korektno. Njihovo razume
vanje, ki pa nikoli ni imelo 
negativnega obraza na 
poslovanje, je bilo spod
budno in tako so se te
žave lažje razreševale v 
interesu celotnega kolek
tiva. Njihove vrline, ki jih 
najbolj cenim, so človeški, 
strpen lin kolegi-alen pri
stop v iskanju skupnih re
šitev, kar še posebej zbu
ja spoštovanje.

Kako ste se znašli v 
sredini, kjer delajo pretež
no ženske?

Nikoli nisem delal -raz
like med ženskimi in mo
škimi sodelavci. Nikoli me 
ni motila struktura sode
lavcev. V naši stroki Ima 
ženska večkrat celo več 
pozitivnih lastnosti kot 
moški.

Kako ste zadovoljni- s 
svojimi dosedanjimi do
sežki pri razvoju finančno- 
računovodske službe v 
zavodu?

Z razvojem flnančno-ra- 
čunovodske službe nisem 
razočaran. Rezultati, ki jih 
dajeta ti službi, so več ali 
manj strokovno zadovo
ljivi. Sodelavci nesporno 
vlagajo velike napore, da 
bi zadovoljili strogim za
htevam družbe, kot tudi 
zahtevam kolektiva. Tudi 
kvaliteta -obdelave podat
kov je -zadovoljiva, kljub 
pomanjkljivostim. Ne gre 
pa ob tem prezreti dejst
va, da finančna in računo
vodska služba še vedno 
opravljata svoje delo s 
primitivnimi delovnimi pri
pomočki in tehnično opre
mljenostjo, kot pred pet
najstim leti. Odsotnost 
mehanografske in računal
niške obdelave podatkov 
povzroča na eni strani na
porno dodatno fizično an
gažiranost, na drugi stra
ni pa to onemogoča orga
niziranje boljše interne in
formativne službe in obde
lave poslovnih podatkov 
ki so poslovodnim in sa
moupravnim organom nuj
no potrebni pri vsakodnev
nem sprejemanju različnih 
poslovnih odločitev. Zato 
je obdelava podatkov za 
lastne samoupravne orga
ne še vedno pomanjkljiva.

Zaključek je vaš!
Ob upokojitvi sem bil 

prijetno presenečen z -iz
kazano pozornostjo ob to
variškem srečanju. Sma
tram, da je to istočasno 
priznanje službi kot celoti 
in da bo izkazana pozor
nost spodbuda za vse 
mlade kadre, ki se šele 
vključujejo v združeno 
delo na zavodu- Naj izko
ristim to priložnost, da -se 
vsem članom kolektiva 
zahvalim za izkazano po
zornost, kot tudi za potr
pežljivo sodelovanje, celo 
v kritičnih trenutkih.

Pripravila: 
Helena Šenica



Demokracija 
odnosov bo utrjevala 
našo moč

Sindikat ima veliko od
govornost, da motivira de
lavce v temeljnih organi- 
zaoiijäh združenega dela, 
da bodo čutili svojo vlogo 
in odgovornost pri spre
jemanju planov, za ust
varjanje lin razporejanje 
dohodka.

Da bo v prizadevanjih za 
odločujoč položaj delov
nega človeka v naši druž
bi sodelovalo čim večje 
število delavcev je potreb
no še marsikaj storiti. 9. 
kongres ZS Slovenije je 
osnovnim organizacijam 
naložil zelo jasne in kon
kretne naloge. Titova po
buda, Izrečena na 8. kon
gresu ZS Jugoslavije o de- 
mokratiiZacijii odnosov in 
krepitvi kolektivnega dela 
ter odgovornosti, je zače
tek akcije za hitrejši pre
nos oblasti, za oblast de
lavskega razreda.

Nobenega dvoma ni, da 
je osnovna organizacija 
sindikata pomemben člen 
delavskega razreda, kajti 
stališča, sprejeta v fo
rumih, nam ne bodo po
magala, če ne bodo plod 
razprav med delavci in če 
jih ne bomo v osnov
nih organizacijah sindika
ta uresničevali. Z akcija
mi, ki smo jih vodili v le
tošnjem letu v sindikatih 
pri nas, nismo povsem 
opravičili svoje naloge. 
Žal smo velikokrat ugo
tavljali, da bodisi nismo 
pripravljeni delovati tako, 
kot nam to velevajo spre
jeti zakoni in stališča, bo
disi da pomena akcije ni
smo razumeli. Vsebina, 
oblike ali metode našega 
dela niso bile dovolj po
vezane s stališčem sindi
kata kot družbenopolitič
ne organizacije, v kateri 
ima vsak delavec, član 
sindikata, pravico in dolž
nost uresničevati svoj del 
odgovornosti za uveljav
ljanje oblasti delavskega 
razreda. Treba bo podrob
no analizirati vzroke odtu
jevanja nas samih od po
litičnega delovanja lin od
ločanja. Morali bomo okre
piti delegacije in njihovo 
delovanje, ustvariti učin
kovit sistem samoupravne
ga sporazumevanja in 
družbenega dogovarjanja, 
zagotoviti pretok informa
cij, sprejeti idejne in ak
cijske usmeritve ter na njih 
zasnovati programe za na
daljnje naše delovanje, 
demokratizacijo odnosov 
in krepitev naše moči. 
Miselnost, ki je včasih pri
sotna, da o zahtevah, ki 
jih postavljamo v sindika
tih ni potrebno razpravlja
ti kdove kako zavzeto, je 
povsem zgrešena. Kajti 
dejavnost sindikata mora 
biti prisotna pri sprejema
nju sleherne odločitve, ki 
je pomembna za delavca,

mora biti začetek vsake 
akcije v temeljni organiza- 
Oiji. Ne moremo in ne 
smemo se sprijazniti s 
starimi odnosi, katere tu
di pri nas spreminjamo, 
vendar s počasnimi kora
ki. Titova pobuda je tudi 
potreba trenutka, kajti 
tudi mi smo v začetku le
ta občutili gospodarsko 
nestabilnost našega ko
lektiva. Dostikrat se spra
šujemo zakaj odnosov v 
kolektivu ne poznamo 
bolj podrobno, kako ta ali 
oni organ dela, kako in 
kaj delajo naši delegati in 
delegacije. Za izboljšanje 
medsebojnega obveščanja 
in informiranja smo storili 
zelo malo. Tako malo, kot 
da smo pozabili, da je ob
veščanje osnova za odlo
čanje in vsebinsko demo
kratizacijo odnosov. Do
sedanja prizadevanja so 
sicer obrodila sadove, 
vendar so ti sadovi bolj 
formalno pravne narave, 
vsebinsko smo se v pre
teklosti tega vprašanja ko
maj lotevali. Demokratič
nost odnosov terja, da se 
delavcem zagotovijo ena
kopravni pogoji za odlo
čanje, kajti ie takrat ko bo 
seznanjen bo lahko tudi 
odločal. Z uveljavljanjem 
vloge in odgovornosti de
lavca pri pripravljanju, 
sprejemanju in uresniče
vanju planov moramo za
gotavljati pogoje, da bo 
delavec kot upravljalec 
družbenih sredstev obvla
doval tudli pogoje prido
bivanja ustvarjanja in raz
porejanja dohodka.

Glede na to, da se izte
ka mandat sedanjih vod
stev osnovnih organizacij 
je to priložnost za oceno 
dela, uspehov in neuspe
hov. Občni zbori osnovnih 
organizacij sindikata naj 
obravnavajo oceno dose
danjega dela, pri čemer 
morajo še posebno pozor
nost posvetiti ideji o pra
vicah, dolžnostih in odgo
vornosti slehernega člana 
v osnovni organizaciji za 
njeno delo.

Mandat za člane 10 
OOS in konference OOS 
bo tudi v bodoče dve leti. 
Z izvolitvijo sposobnih ter 
družbeno aktivnih delav
cev v nova vodstva OOS 
pa si bomo zagotovili tu
di večjo aktivnost, kajti še 
vedno ostaja veliko akcij 
in torej tudi odprtih vpra
šanj.

Poudaril bi rad nekaj 
najvažnejših akoij sindika
ta.

— delovanje in uveljav
ljanje sindikalne skupine 
kot temeljne in najpo
membnejše oblike sindi
kalnega delovanja in uve
ljavljanja,

— demokratizacija od
nosov in krepitev kolektiv
nega vodstva

— uveljavljanje delegat
skega sistema

— uresničevanje temelj
nih družbenih interesov 
delavcev pri uveljavljanju 
samoupravnih družbeno
ekonomskih odnosov kot 
temeljev demokratičnosti

— uresničevanje akcije 
ČLOVEK - DELO - PRO
DUKTIVNOST

— planiranje in infor
miranje.

Osnovna organizacija 
sindikata bo uspešna le 
takrat ko bo našla take 
oblike in metode politič
nega dela, ki bodo širile 
krog aktivnih članov sin
dikata in le tam, kjer bo 
celota delovala tako, da 
bo mobilizirala slehernega 
člana. Za uspešnejše delo 
bo torej potrebno še veli
ko volje in pripravljenosti 
nas vseh. Kajti boj delav
skega razreda za popolno 
osvoboditev ter prevzem 
oblasti ne sme biti samo 
naša vizija temveč mora 
biti naš vsakdan.

Ob tej obletnici, s kate
ro se ponaša le redkoka- 
tera delovna enota našega 
zavoda, lahko z zadovolj
stvom ugotovimo, da je 
delovna skupnost izposta
ve v Mariboru pomembno 
prispevala k izvajanju na
črta in k nenehnemu šir- 
nju dejavnosti Geološke
ga zavoda.

Leta 1960 smo začeli iz
vajati geološka in hidro
loška raziskovalna dela za 
izgradnjo HE SREDNJA 
DRAVA 1. Razširitev sode
lovanja z DEM še na razi
skovalna dela na Muri in 
v Vuhredu je že zahtevala 
stalno prisotnost predstav
nika Geološkega zavoda 
v Mariboru. Istočasno pa 
je dobil pomembna dela 
pri gradnji mostov čez 
Dravo v Ptuju lin Mariboru, 
pri gradnji mariborskega 
hotela »Siavija« in neka
terih drugih objektih tudi 
oddelek za mehaniko tal 
in temeljenje. To je ter
jalo tudi stalno prisotnost 
geomehanika in nato še 
formiranje geomehanske
ga laboratorija, ki je dobil 
svoje prostore na VTŠ v 
Mariboru.

Mestni svet in Zavod za 
urbanizem v Mariboru sta

TO ZD
Ko zaključujemo poslov

no leto 1979 »n se inten
zivno pripravljamo za 
planiški nastop v novo 
1980. leto, Skozi analize 
poslovanja v preteklem 
obdobju tega leta ugotav
ljamo probleme, spodrslja
je iin tudi uspehe v naših 
prizadevanjih. Med proble
me naše TOZD bi lahko 
našteli slabe pogoje za 
boljše delo: organizacija 
TOZD, slaba opremljenost 
z osnovnimi sredstvi, za
htevni pogoji dela v ru
darstvu, nizke cene stori
tev, slaba delovna disci
plina im izredno visoka od
sotnost z dela zaradi bol
niškega staleža.

Na rezultate dela je ne
gativno vplival tudi še ne-

pokazala razumevanje za 
našo dejavnost v Mariboru 
in uvidela potrebo po geo- 
tehničnih delih na tem 
območju. Na našo pobudo 
sta naročila izdelavo geo- 
tehničnega katastra me
sta 'Maribor, ki je bil iz
delan med prvimi v Jugo
slaviji. Že z našimi prvimi 
deli na mariborskem ob
močju smo se solidno 
afirmirali. Navezali smo 
dobre stike z gradbenimi 
podjetji in projektivnimi 
organizacijami.

Z veseljem lahko pou
darimo, da so nas Mari
bor in njegove delovne 
organizacije kmalu spre
jeli »za svoje« in tako smo 
navezali dobro poslovno 
sodelovanje in ga nepre
stano širili.

Razširitev naše dejav
nosti je kmalu zahtevala 
ureditev novih poslovnih 
prostorov in sicer smo 
uspeli dobiti prostore biv
šega projektivnega biroja 
EP Maribor na Kersnikovi 
ulici. Tudi ti prostori so 
zaradi nove razširitve po
stali pretesni in oddelek 
za mehaniko tal in teme
lj enj e se je preselil v nove 
prostore na ulici Gorkega, 
medtem ko je oddelek za

II
urejen samoupravni status 
naše TOZD, posebno na 
področju dela v inozem
stvu, delitvi ustvarjenega 
prihodka, priprave delav
cev za odhod na začasno 
delo v ZR Nemčijo, zapo
slitev po njihovi vrnitvi, 
zaposlovanja delovnih in
validov, kar pa je v inte
resu GZL in delavcev, ki 
delajo v TOZD.

Problem vidimo tudi v 
velikosti TOZD, ki v ob
stoječih pogojih ne more 
zagotoviti potrebnega sa
moupravnega funkcionira
nja. Izredno nas pesti pro
storski problem, ki ima za 
posl ed i co n ekont ro I Iran o
delo, možnosti zlorabe za
upanja, slabšo delovno 
disciplino, kopičenje do-

vrtaoje ostal v starih pro
storih na Kersnikovi ulici.

Naša izpostava je kma
lu postala [kadrovsko moč
na operativna in tehnična 
enota, ki je delovala v te
sni povezavi predvsem z 
oddelkom za inženirsko 
geologijo in oddelkom za 
gradbena in geotehnična 
dela.

Kot predstavnik Geolo
škega zavoda je maribor
ska [izpostava z dobrim so
delovanjem, z budnostjo 
na trgu in s solidnim izva
janjem del uspela doseči 
zavidljive in konkurenčne 
uspehe v svoji dejavnosti 
na štajerskem območju.

Danes je prisotna pri 
skoraj vseh gradbenih de
lih, pri projektiranjih in 
nadzorih.

Toda pot do vizitke so
lidnega poslovnega part
nerja in do referenc, ki jih

kumentacije na več me
stih. Reševanje prostor
skega problema je v za
vodu nerazumljivo podre
jeno in zanemarjeno.

Kljub vsem problemom 
pa opažamo določen pre
mik v pozitivnem smislu. 
Proti1 pričakovanju nam 
je uspelo izredno visoko 
zaposlovanje delavcev v 
ZR Nemčiji, kar se od
raža na primernem prili
vu deviznih sredstev, kii 
so GZL še kako potreb
na. V tuzemstvu smo po
slovanje izboljšali do ni
voja rentabilnosti, kajti 
moramo upoštevati, da za
radi intenzivnega zaposlo
vanja v ZRN, rti možno 
doseči boljših rezultatov, 
saj vedno vključujemo v 
delovni proces nove de
lavce, kli še niso vajeni 
dela.

Uspeli smo doseči nekaj 
zeio dobrih pogodb, po
sebno v Velenju in Zagor
ju, ker smo se ob dobrih 
pogodbenih pogojih in 
z izrednim angažiranjem 
vseh delavcev uspehi ver
jetno dolgoročno plasirati.

Naša prizadevanja za 
leto 1980 so v glavnem 
usmerjena doseči število 
1000 zaposlenih v ZRN in 
tako omogočiti prepotre
ben preliv deviznih sred
stev, potrebnih za realiza
cijo zastavljene investicij
ske politike. Kljub zelo vi
sokim stroškom priprave 
delavcev za odhod v ZRN,

Nadaljevanje na 5. strani

danes imamo, ni bila lah
ka. Zahtevala je veliko po
žrtvovalnosti in naporov 
vseh delavcev v izpostavi 
in seveda tudi vso pomoč 
vodilnih ljudi našega za
voda.

Iz mariborske Izpostave 
je izšla [pobuda za izvajâ  
nje del na koprskem in 
celjskem območju, kjer so 
prav naši sodelavci' pre
vzeli začetna dela. Zavod 
se je tako dobro predsta
vil iin kmalu uspešno raz
širil svojo dejavnost tudi 
na območju, kjer dalj ča
sa ni bill prisoten.

Po skromnem prikazu 
teh rezultatov dela mari
borske Izpostave lahko 
ugotovimo, da je bila od
ločitev o njeni ustanovit
vi upravičena in nujna ter 
pogoj za še uspešnejše 
delovanje Geološkega za
voda na Štajerskem.

Janez Karlovšek

Leon Ivanovič

20 let izpostave 
GZ v Mariboru



VOZ ŽE TEČE
Voz je stekel. Sicer se premika še počasi, poča

sneje kot si želimo tisti, ki ga potiskamo, pa vendar, 
škriplje a teče.

Tisti, ki nam je bilo naloženo, da ta voz spravimo 
v tek smo sedaj že zadihani, utrujeni in pošteno opra
skani, predvsem pa umazani. Želimo si pomoči pri tem 
nehvaležnem delu. Kličemo jo, kličemo na pomoč pred
vsem one, katerim je ta voz potreben. A pomoči ni, 
niti od slučajnih mimoidočih niti od tistih, ki jim je to
vor namenjen. Nekateri naše klice preslišijo, drugi se 
jim umaknejo, tretji pa odkrito ne žele sodelovati.

Sprašujemo se sedaj, komu je voz, ki ga vlečemo z 
muko, sploh še potreben? Mar ga vlečemo le še v 
svoje veselje, kot da ne bi imeli pametnejšega in bolj 
koristnega dela? Naj ga pustimo, da zopet obstane?

DUŠAN NOVAK

moramo doma poslovati 
pozitivno, ustvariti planira
na sredstva amortizacije, 
skladov in odplačevanja 
sprejetih drugih obvezno
sti.

Da bi dosegli zastavlje
ne cilje se moramo pri
merno opremiti z osnov
nimi sredstvi in s tem do
seči večjo konkurenčnost, 
lažje delo za ljudi in pred
vsem manjše število za
poslenih. Zaradi zaposlo
vanja delavcev v tujini se 
bo število zaposlenih do
ma zmanjšalo, priliva no
vih delavcev pa ni več pri
čakovati tako množično 
kot doslej.

Perspektiva, ki se obeta 
rudarstvu, bo zahtevala 
najboljše izvajalce rudar
skih del, sposobnih delo 
opraviti hitro in kvalitetno, 
kar pa mi, tako opremlje
ni in organizirani kot smo

sedaj, nismo sposobni. Če 
želimo zadržati kontinui
teto del in pa prisotnost v 
vseh republikah, kar je za 
GZL nujno iz več razlo
gov, moramo predstavljati 
izvajalca, ki bo za investi
torje predstavljal kvaliteto 
in zaupanje.

Renome, ki smo ga z iz
rednimi napori in sredstvi 
dosegli tot izvajalec ru
darskih del, ne smemo za
praviti z nepremišljeno po
litiko ai celo iz subjek
tivnih razlogov.

Razvoj TOZD gledamo 
skozi interes celotnega 
GZL, to pa je: biti priso
ten čim dlje pri izvajanju 
del v ZRN in se usposobi
ti, da bomo takrat ko naša 
prisotnost v ZRN ne bo 
več potrebna, lahko zapo
slili vse naše delavce, ki 
se bodo vrnili iz ZRN.

Rudi Pančur

TOZD
Leto 1979 v poslovanju 

TOZD 3 je prineslo dokaj 
uspeha na področju grad
beništva, medtem ko so 
uspehi na področju razi
skovalnega vrtanja v vseh 
pogledih slabi. Velik del 
dobrih poslovnih rezulta
tov gre pripisati tudi 'rest
riktivnim ukrepom, ki se 
jih je po naši ocerti naša 
TOZD najbolj držala. Ven
dar so tli ukrepi pustili tu
di nekaj posledic, ki bo
do lahko negativno vpli
vali na bodoče delo, če 
ne bo posluha za hitre in
tervencije.

V letu 1979 smo glede 
na težave v preteklem le
tu, v smislu boljših med- 
tozdovskib odnosov liln 
interesov GZL za čimbolj- 
ši skupni rezultat GZL, za
čeli akdijo za boljšo or
ganizacijo posameznih de
javnosti v GZL, ki pa je 
propadla že na začetku. 
Zaključek tega je, da so 
na GZL še vedno najmoč
nejše konservativne sile, 
da za progres ni pravega

ve in zna. Razne pomoči 
sodelovanja in skupna 
vlaganja gredo več ali1 
manj le pod prisilo in to 
šele tedaj, ko so nekateri 
žepi iže polni in n i več 
možnosti za večji! kos po
gače.

V TOZD 3 smo proti 
koncu leta z veliko težavo 
sprejeli sklep, da se reor
ganiziramo tako, da bosta 
ločeno prikazani in vode
ni dve dejavnosti, t. j. 
gradbena in vrtalno-razi- 
skovalna. Ta korak so 
nam narekovali različni 
problemi, med katerimi je 
na prvem mestu gotovo 
kadrovska zasedba vodil
nih mest. Če smo že ta
ko nesrečno skupaj se
stavljena TOZD, da smo 
odvisni od TOZD 1, TOZD 
5 in TOZD 6 v naši os
novni dejavnosti, tedaj 
pričakujemo, da se tudi 
naši rezultati obravnava
jo kot štiri-komponentni, 
pri tem pa mislimo tudi 
na osebni dohodek.

V letu 1980 ne pričaku
jemo nobenih boljših po
gojev za delo kot letos,

III
nasprotno, težave v okva
rah strojev se že sedaj 
začenjajo. Uvozne omejit
ve vseh vrst so že sedaj 
na vidiku. Računamo, da 
bomo prej omejili kot raz
širili dejavnost. Če smo 
letos dosegli plan in pre
segli načrtovani dobiček, 
je to posledica varčeva
nja na vsej črti, tudi pri 
plačah. Drugo leto ne 
obeta nič dobrega, po
sebno še, če se bodo 
planske obremenitve de
lile po takšnih ključavni
čarskih metodah kot letos. 
V tako usmeritev pa ne 
gremo zavestno, temveč 
nas ženejo v to okolišči
ne, predvsem kadrovski 
problem. V letošnjem letu 
je po nepotrjenih podat
kih znašala fluktuacija pri 
ca 500 zaposlenih 200 
ljudi.

Problem! našega stroj
nega parka so že v me
secu decembru povzročili 
30-odstotni izpad. Če k 
temu prištejemo še skrbi 
za nekatera orodja, opre
mo 'im osnovni material

(cevi) pa se lahko vpra
šamo 'kaj bomo čez eno 
leto še sposobni delati.

Razmisli! pa bi moral! 
tudi! ostali, kdo bo pokri
val naš delež skupnih 
stroškov, če bo potrebna 
v letu 1980 sanacija naše 
TOZD.

Sedanji način delitve 
dela lin delitve po delu go
tovo n1! tisti1, ki bi nakazo
val maši TOZD lepo bodoč
nost iln s tem pritegoval 
nove sodelavce. Tudi se
litev na obrobje mesta v 
nove barake nas ne dela 
nič bolj atraktivne. Ven
dar ker smo se že več
krat selili (Dalmatinova, 
Parmova, Dimičeva, Leta
liška) je še enkrat več ali 
manj vseeno.

Mogoče bomo letos, !ko 
letni rezultati poslovanja 
vsem TOZD dobro kažejo, 
deležni posluha, da ne 
bomo leta 1980 takoj za
čeli s sanacijskimi progra
mi lin, da se uvrstimo s 
plačami v povprečje GZL.

Srečno Novo leto 1980!

Jože Juvan

TOZD
TOZD vrtalno minerska 

dela preživlja v letu 1979 
prvo leto samostojnega 
delovanja. Še vedno nas 
spremljajo začetne težave 
pri upravljanju, saj še ni
smo sprejeli vseh samo
upravnih aktov. Zavedati 
se moramo, da težave me 
bodo nikoli povsem od
pravljene, ker se bodo za 
odpravljenimi porodile no
ve, ki nas bodo ponovno 
angažirale za njihovo re
ševanje.

Ocenjujemo, da je bilo 
za uspešno opravljanje 
planskih nalog v letu 1979 
pomembno dejstvo, da 
smo imeli dovolj osnov
nih sredstev in da se ta 
niso prekomerno kvarila. 
Narava našega dela je ze
lo zahtevna in pogosto 
nas spremljajo težave. 
Dnevno Ima naš delavec 
vsaj 25 kg razstreliva in 
razstrelilnih sredstev v 
rokah, kar predstavlja tudi 
psihično obremenitev.

Največji uspeh v letu 
1979 je kolektiv TOZD do
segel s tem, da bo uspel 
za investicijska sredstva 
oddvojiti 16.000.000 din. 
Prav tako ocenjujemo, da 
smo dosegli velik uspeh, 
ko smo adaptirali najete 
prostore na Jesenkovem, 
ki bodo služili za uspeš
nejše vzdrževanje naše 
strojne opreme. Z akcijo 
dograditve in preselitve v 
adaptirane prostore bo
mo nadaljevali v letu 1980.

IV
Pospešili bomo tudi ak
cijo notranje organizacije 
TOZD, da bi povečali iz
koristek delovnega časa. 
Poseben pomen pa bomo 
namenili akciji »Človek, 
delo, produktivnost«, za 
katero smo program spre
jeli v letošnjem letu.

Po podatkih z dne
30. 9. 1979 zaposluje naša 
TOZD 238 delavcev. Kvali
fikacijska struktura je na
slednja:

Z visokošolsko izobraz
bo zaposlujemo 8 delav
cev, z višješolsko izobraz
bo 4 delavce, srednjo šolo 
ima 22 delavcev, VKV 12 
delavcev, KV 119 delav
cev, PK 31 delavcev in NK 
38 delavcev, 3 delavci 
imajo nižjo izobrazbo, 
eden pa ima magisterij iz 
rudarstva.

Na novo smo zaposlili 
32 delavcev. Razen redkih 
izjem so vsi delavci brez 
ustreznih kvalifikacij. Iz 
TOZD je do sedaj odšlo 
29 delavcev. Nekateri so 
prekinili delovno razmer
je, ker so si delo poiskali 
v domačem kraju, drugi pa 
so morali zapustiti TOZD 
zaradi Izreka d iscipl inske
ga ukrepa o prenehanju 
delovnega razmerja. Fluk
tuacija v času od januarja 
do septembra je bila 9,6- 
odstotna.

V letu 1980 želimo s 
skupnimi napori prispevati 
k stabilizaciji našega go
spodarstva.

Silvan Bačer

Sreča obstaja v tem, da varuješ samega sebe
Benedict Spinoza

Sreča ljudi mnogo prej zlomi kot nesreča
Martin Luther

Sreča je kakor sonce. Kadar je najlepše, za
tone

Ivan Cankar

OPRAVIČILO
Pri članku Daljinske raziskave ing. M. Čakala na 8. 

strani so se vrinile neljube napake: pri skici tektonike 
območja Slovenije manjka navedba avtorja in to: M. 
Olujič, 1975. Satelitski posnetek v naslednjem stolpcu 
je postavljen na glavo. Škrat pa je pošteno zamešal 
tudi lomljeni stavek.

Avtorju in bralcem se za napake opravičujemo.
Uredništvo

razumevanja in dia naj si

pomaga vsak sam kakor



Uresničevanje programa 
izvajanja zakona o združenem 
delu -  osnovna naloga

TO ZD  VI
Za našo temeljno orga

nizacijo — verjetno pa tu
di za cel zavod — je naj
pomembnejši dogodek v 
letu 1979 uspešno zaklju
čen investicijski program

in pridobitev kreditov za 
gradnjo novih delovnih 
prostorov in skladišča. Iz
gradnja le-teh bo omogo
čila naši temeljni organi
zaciji in vsem operativcem

sodobnejše in smotrnejše 
delo z večjimi učinki in 
manjšimi zastoji. Ker ve
mo, s kakšnimi težavami je 
bilo povezano pridobivanje 
kreditov, želim izkoristiti 
priložnost in se zahvaliti 
vsem, ki so z veliko ener
gijo v tej akciji sodelovali.

Za pomemben uspeh v 
letu 1979 ocenjujem tudi 
stabilizacijo poslovanja ce
lotnega zavoda. Meniim, da 
so bili stabilizacijski ukre
pi in nekatere restrikcije, 
ki smo jih uvedli na začet
ku leta koristni, čeprav ne 
vedno popularni. Z na
tančno izdelanimi progra
mi in planom za leto 1980 
borno lahko uspešno po
slovali tudi brez takih 
ukrepov.

Osnovna naloga naše 
TOZD v letu 1980 bo brez 
dvoma prilagajanje orga
nizacije 'remonta vedno 
večjim zahtevam operativ
nih TOZD. Po sprejetem 
programu bomo morali

zaposliti In v delo uvesti 
nove delavce ter s primer
no organizacijo zagotoviti, 
da bo prehod v nove de
lavnice potekal brez zasto
jev.

Nova proizvodnja se bo 
z uvedbo novih artiklov 
(krone za pneumätske 
stroje z zunanjim kladi
vom, dleta za rudarske 
odkopne stroje, specialna 
orodja) skušala še trdneje 
zasidrati na jugoslovan
skem tržišču, na zavodu 
pa skušala nadomestiti 
precejšen del uvoza z do
mačimi proizvodi.

Načrtujemo tudi širšo 
akcijo za izvoz dela pro
izvodnje. Oddelek kon
strukcije bo poleg nalog 
za zavod 'intenzivneje so
deloval z Vojnotebrtiičnim 
institutom na področju

vrtalnih garnitur za potre
be JLA.

Za našo TOZD je zna
čilna nizka fliuktuacija de
lovne sile. Stalež delavcev 
se povečuje glede na ved
no večje potrebe, pred
vsem v remontni dejavno
sti. Trenutno je zaposlenih

114 delavcev (v začetku 
leta 108). Kljub pomanjka
nju prostora bomo v na
slednjem letu stalež pove
čevali, da bi zagotovili za
dostno število vzdrževal
cev ob prehodu v nove de
lavnice.

Tine Lajevec

ših v ljubljanski regiji. Na 
občinskem prvenstvu se 
je Geološki zavod uvrstil 
na 2. mesto ter tako po
novil svoj lanskoletni us
peh. Ženska ekipa se je 
uvrstila na sedmo mesto. 
Posamezno sta se dva 
člana moške ekipe uvrsti
la na drugo, oziroma tret
je mesto, članica ženske 
ekipe pa na peto mesto. 
Med letom je klub imel 
veliko prijateljskih sre
čanj. Naj omenim sreča
nje z Geodetskim zavo
dom iz Maribora ter sre
čanje z Rudarjem iz Za
greba, katera so tradicio
nalna.

Da bi tudi v bodoče ta
ko uspešno delovali si 
klub želi da bi v njegove 
vrste pristopilo nekaj no
vih članov, predvsem pa 
članice našega kolektiva, 
da bi bolj aktivno delova
la tudi ženska ekipa.

Stane Zdešar

Uspeh TOZD komerci
alne dejavnosti v letu 1979 
je rezultat uspešnega de
la vseh oddelkov v TOZD 
in prizadevanja članov 
kolektiva za doseganje in 
preseganje sprejetih pla
nov. Ena osnovnih nalog 
v tem letu je bila uresni
čevanje programa izvaja
nja zakona o združenem 
delu. Sprejeli smo vrsto 
samoupravnih aktov kot: 
samoupravni sporazum o 
skupnih osnovah in meri
lih za delitev dohodka in 
čistega dohodka, samo
upravni sporazum o skup
nih osnovah in merilih za 
delitev sredstev za oseb
ne dohodke in skupno 
porabo in statut TOZD.

Zelo pomembno je pod
ročje, ki ga urejujemo in 
ga bomo morali urejevati 
še naslednje leto, je no
tranja organizacija in opis 
del in nalog posameznih 
delovnih mest in vredno
tenja le-teh. Prav tako bo 
potrebno posvetiti potreb
no pozornost še sporazu
mom, ki bodo urejevali 
področje dohodkovnih od
nosov med TOZD komer
cialne dejavnosti in osta
limi TOZD v sestavi de
lovne organizacije.

Pomembnejše poslovne 
akcije TOZD komercialne 
dejavnosti v letu 1979 so 
bile: sodelovanje na za
grebškem velesejmu s fir
mama Salzgitter in Fager- 
sta, demonstracija težkih 
vrtalnih strojev firme Salz- 
gitter v Lukavcu in Zagre
bu, urejevanje novega 
skladišča ob Letališki ce
sti, prevozi težke vrtalne 
mehanizacije 'itd.

Posebno pozornost smo 
v iztekajočem se letu po-

Rezultati našega 
dela

— na izvajanje nalog 
t ransipo rta, skl adi ščen j a,
nabave (doma 'in v tujini) 
in uvoza za potrebe dru
gih TOZD Geološkega za
voda. Obseg te dejavnosti, 
ki ima status skupnega 
pomena bo stalno prila
gojen potrebam drugih 
TOZD;

—• drugo področje pa je 
zastopstvo lin konsignaci- 
ja tujih firm: Fagersta, 
Longyear, Salzgftter, Ase- 
ol. Tu bo TOZD komerci
alne dejavnosti sledila 
potrebam in možnostim ju
goslovanskega trga.

Tomaž Rupel

Kegljaški klub Geološki 
zavod Ljubljana, deluje v 
okviru ŠD — GZL ter je 
najuspešnejša in najbolj 
delovna sekcija društva. 
Na svoji redni letni skup
ščini, ki je bila 22. 12. 
1979 je bil podan pregled 
celoletnega dela ter pro
glašeni najbolj uspešni 
člani kluba. Vodja sekcije 
je v svojem poročilu zelo 
jasno orisal prehojeno pot 
ter nedvomno najbolj 
uspešno leto delovanja 
kluba.

Koliko, kje in kako de
lajo v KK-GZL?

Vsi člani kluba imajo 
dvakrat tedensko obvezni 
trening. Treningi potekajo 
po vnaprej določenem 
programu, katerega ob po
moči strokovnjakov (sicer 
prijateljev kluba) priprav
ljajo člani kluba sami. V 
veliko veselje in zadovolj
stvo vseh članov je da 
jiiim delovna organizaci
ja preko športnega društ
va, ki deluje v okviru kon
ference OOS, omogoči da 
lahko izvajajo svoje pro
grame. Klub uporablja 
kegljišče v Staničevi ulici 
ter kegljišče Maksa Perca. 
Na slednjem se vršijo tudi 
vse prvenstvene tekme v 
I. ligi ljubljanske regije.

Klub uporablja tudi keg
ljišče v športnem parku 
Kodeljevo, katero je na 
uporabo v rezerviranem 
terminu za rekreacijo vsem 
zaposlenim v našem ko
lektivu.
To so uspehi:

V začetku letošnje se
zone so kegljači našega 
kluba dosegli z uvrstitvi
jo v I. ligo ljubljanske re
gije svoj največji uspeh. 
Ta uspeh je govoril da bo 
zavzetost posameznikov 
obrodila velike uspehe v 
tako dobro organizirani 
sredini. Ti pa niso izostali. 
Skozi leto je klub v osem
najstih prvenstvenih sre
čanjih zbral 13 točk ter 
zasedel 6. mesto na pr
venstveni lestvici najbolj-

svečali kadrovski proble
matiki in (izobraževanju. 
Kar štirje delavci so opra
vili izpit za zunanjetrgovin
sko poslovanje, Mije pa so 
uspešno opravili tečaj za 
skladiščnika. Ob delu se 
še nadalje izobražujeta 
dva delavca.

Od 60 zaposlenih delav
cev v TOZD komercialne 
dejavnosti so v letu 1979 
odšli štirje delavci, prišli 
pa so trije.

Po začrtanih smernicah 
za srednjeročno obdobje 
bo naša TOZD usmerila 
razvoj [predvsem na dvoje 
področij, in sicer:



Kadrovske vesti
ZA MESEC NOVEMBER 1979
Novosprejeti delavci:

Splošni sektor: Rožič M arija 
Vzdrževanje: Šparovec Franci 
V ijakarna: Mediževec Andrej, K ejžar Vilma 
V erigam a: M itrič Milorad 
Sidrne verige: Dolžan Ljubom ir 
TIO : Šmit Joža

Prišli iz JLA:
Vzdrževanje: K rebs Roman, Subašič Derviš 
V ijakarna: U lčar Marko 
Kovačnica: Novak D ragutin 
TIO : Komac Boris

Prenehali z delom :
Splošni sek tor: Avsenak Pavla
V zdrževanje: Zajec M arjan, Valant Jože, M acur Vukašin 
V erigam a: Vukičevič Milenko, Delič M arzuk 
V ijakarna: N ajžar Ivan 
Kovačnica: P ergar Ivan

Odšli v  JLA:
TIO: Čuk M arjan

Poročili so se:
Vrečko Ivan  iz TOZD vzdrževanje 
P rem  Jože iz TOZD vijakarna 
Osterc M arjan  iz TOZD vijakarna

Rodili so se :
Ovsenek P av lu  iz TOZD vzdrževanje, sin Aleš 
Teskač M arjan i iz TOZD vijakarna, hči A leksandra 
Požgaj Danici iz tehničnega sektorja, sin Tomaž

NESREČE V NOVEMBRU 1979
Ponesrečili so se:
Rozman Zorko, STK
Lunder M arija, v ijakarna
M ihajlovič Nenad, sidrne verige
Juratovec M arija, verigam a
Zoran Jože, verigam a
Čadež Anton, TIO
R eihart Vlado, kom ercialni sektor
V tem mesecu sta  bolničarki nudili p rvo pomoč v naslednjih  p ri-

Minulo delo 
odraz sedanjosti

m erih :
Urezi, ubodi 25 k ra t P reh lad , bolečine
Opekline 4 k ra t grla 20 k ra t
Udarnine, stiskanine 
Odrgnine

12 k ra t 
7 k ra t

Prevezovanje 
M erjenje krvnega

86 k ra t

Glavobol, zobobol 79 k ra t p ritiska 59 k ra t
Tujek v očesu 
Želodčne bolečine

16 k ra t 
20 k ra t

Ostalo 64 k ra t

NE TAKO, SODELAVCI!
SEZNAM ZAMUDNIKOV ZA MESEC NOVEMBER 1979
1. Pintar Stanko, TOZD verigama, 30 min.
2. Lotrič Franc, tehnični sektor, 30 min.
3. Bole Primož, tehnični sektor, 40 min.
4. Malej Marija, finančni sektor, 4 min., 45 sek.
5. Koblar Lidija, TOZD kovačnica, 50 min., 30 sek.
6. Sebat Marija, TOZD kovačnica, 15 min.
7. Žagar Bogdan, TOZD kovačnica, 3 ure
8. Mičič Nedeljko, TOZD vijakarna, 2 uri 10 min.
9. Pristov Matjaž, TOZD vzdrževanje, 50 min.

10. Tonejc Dora, TOZD verigama, 30 min.
11. Jokič Mile, TOZD verigama, 30 min.
12. Plemelj Jože, TOZD verigama, 1 uro
13. Samac Joša, TOZD verigama, 1 uro 15 min.
14. Kapidžič Jusuf, TOZD sidrne verige, 30 min.

Iz kadrovskega oddelka

PREJELI SMO
Ob praznovanju 10-letnice SOZD SŽ in otvoritvi novih pro

izvodnih prostorov so nam čestitali:
Ob praznovanju 10-letnice sestavljene organizacije združene

ga dela Slovenske železarne in Dneva republike, želimo vaši de
lovni organizaciji tudi vnaprej še veliko delovnih uspehov!

Kemična tovarna Podnart
Ob otvoritvi novih delovnih prostorov želimo vašemu kolek

tivu nove delovne uspehe in vam obenem čestitamo k Prazniku 
republike

Kolektiv SOZD Metals Metalservis Beograd
K vašemu praznovanju obletnice in otvoritvi novih proizvod

nih prostorov vam iskreno čestitamo in želimo še novih delov
nih uspehov.

Plastik Kanal
Prejmite naše čestitke k vaši proslavi desetletnice v sklopu 

Slovenskih železarn in otvoritvi novih delovnih prostorov.
Brodomerkur Split

Ob otvoritvi novih proizvodnih prostorov vam želimo polno 
uspeha v delu in vam obenem čestitamo k Prazniku republike.

Geomašina Zemun
čestitamo vam ob vašem jubileju in vam želimo še veliko 

uspehov v nadaljnjem delu in našem sodelovanju.
Brodogradilište Begej Zrenjanin

Zabeležili smo štiri začetne požare: v TOZD v ijakarna dva, v TOZD 
verigam a enega in  v DSSS enega.

Iz SVD

S praznovanjem 10-letnice 
SOZD Slovenskih železarn, ka
terega smo imeli 24. 11. 1979, 
smo povezali otvoritev dveh 
novih proizvodnih prostorov 
TOZD TIO in orodjarna.

Na svečani proslavi se je 
med drugim v pozdravnem go
voru predsednik delavskega 
sveta delovne organizacije za
hvalil tudi vsem upokojenim 
delavcev za prispevano minulo 
delo, katerega položeno seme 
rojeva bogate sadove.

Eden izmed mnogih, ki so ob
navljali in gradili delovno or
ganizacijo v vseh fazah razvo
ja, je tov. Mencinger Alojz, ki 
že 20 let uživa težko prisluže- 
ni pokoj.

Zaprosila sem ga za kratek 
razgovor, na katerega je rad 
pristal in se je kaj hitro z mi
slijo preselil v čase, ki so bili 
zanj zelo hudi, nam pa se da
nes dozdevajo kot pravljica.

Tov. MENCINGER Alojz se 
je rodil 4. 1. 1902 v številni 
kmečki družini na Zgoši pri 
Begunjah. Želja po zaslužku in 
izpolnitvi skritih načrtov ga je 
privedla do odločitve, da se je 
1927. leta zaposlil v naši delov
ni organizaciji, kjer je delal 
neprekinjeno do leta 1959, ko 
se je upokojil.

Zaposlen je bil na delovnem 
mestu ročno varjenje verig.

Navedene letnice nam pove
do, da je tov. Mencinger de
lal v naši delovni organizaciji v 
najtežjih obdobjih, kot: v ča
su začetniških težav novo usta
novljenega podjetja, v povojni 
obnovi ter dobi administrativ
nega upravljanja.

Kljub časovni odmaknjenosti 
je nizal misel za mislijo in se 
z živahnimi očmi spreletaval od 
poslušalca do poslušalca ter 
sproti ugotavljal učinek svojih 
besed.

Ob prihodu v podjetje je bi
lo zaposlenih približno 150 de
lavcev. Takratna urna postav
ka delavca je znašala 2 Sdin. 
Za ilustracijo je povedal, da je 
bila takratna cena mesa 10 din, 
srajce pa 18 din.

Dobro se še spominja leta 
1936, ko je potekala v podjet
ju tritedenska stavka delav
cev. Rezultat stavke je bil do
datek 1 Sdin na uro. Na po
gajanje z delavci je prišel tov. 
Leskošek Luka. Plače so jim 
povišali in nadaljevali so z de
lom. Delali so pod težkimi po
goji, mehanizacije niso pozna

li, transport se je vršil na de
lavčevih hrbtih, vendar bili so 
veseli, da imajo delo in zaslu
žek.

Tov. Mencinger je neposred
no sodeloval tudi v NOB. V 
tem času je iskal svojo resni
co v stvareh, ki so hrumele 
mimo, čezenj in skozenj, rad 
bi jih doumel in ne samo nosil 
na plečih lastne vesti. V par
tizanske vrste je vključil tudi 
svoja sinova z mislijo, da se je 
potrebno boriti za svobodo, ki 
bo prinesla boljši jutri.

Po vojni je zopet vse sile 
vlagal v obnovitev podjetja. 
Delavci so delali udarniške ure 
z željo, da bi se podjetje čim- 
prej dvignilo iz zaostalosti in 
pričelo proizvajati po začrta
nem planu. Utrujenosti niso 
poznali, saj so se zavedali, da 
so zato v delovni organizaciji, 
da jo obnavljajo in spreminja
jo.

Samoupravljanje je bilo za 
njih neznanka, tov. Mencinger 
se spominja, da so imeli sindi
kat, ki se je sestajal izven to
varne pri Katrineku.

Pogoji dela so se bistveno 
pričeli spreminjati po letu 1950. 
Podjetje je več produciralo in 
tudi osebni dohodki so se bist
veno spremenili. V najtežjih ča

sih pa se je močno odražalo to
varištvo in samopomoč pri de
lavcih, kar se danes vedno bolj 
pogreša.

Tov. Mencinger pa ni bil sa
mo prizadeven delavec v pro
izvodnem procesu, temveč tudi 
kulturni delavec. Vrsto let se 
je aktivno ukvarjal kot amater 
v nekoč zelo poznani gledališki 
skupini iz Begunj. Zaradi svo
je skromnosti te vrline sam ni 
omenil, ampak drugi delavci, ki 
ga dobro poznajo.

Na vprašanje, ali si je ogle
dal podjetje in kako gleda na 
današnje dosežke, so se mu ko
tički ust zganili od zadovoljst
va, odgovoril pa naslednje: 
»Vse sem si ogledal in pono
sen sem na dosedanje dosežke.« 
Na tihem pa je še pristavil: 
»Saj se popolnoma sam niti 
znašel ne bi v sedaj tako raz
vitem podjetju.«

Še mnogo je ostalo neizreče
nega, ko sva zaključila pogo
vor, vendar pa sem dobila ob
čutek, da je zadovoljen, ker se 
delovna organizacija ob vsa
kem praznovanju spomni de
lavcev, ki so zgradili trdne te
melje podjetja, da smo lahko 
z nadaljnjim delom prišli do 
današnje stopnje razvitosti 
podjetja.

Tov. Mencingerju se zahva
ljujemo za njegovo minulo de
lo ter mu želimo še vrsto let 
trdnega zdravja, da bi nas lah
ko ob podobnih praznovanjih 
čimdlje obiskoval.

B. Š.

URNIK ŠPORTNE REKREACIJE ZA DELAVCE 
TOVARNE VERIG LESCE
rekreacijska telovadba:

ponedeljek, od 19.—20.30 — ženske v OŠ Lesce 
od 20.30—22. — moški v OŠ Lesce 

četrtek, od 20.—21.30 — moški v OŠ Lesce 
odbojka:

četrtek, od 18.30—20. — moški v OŠ Lesce 
kegljanje:

petek, od 16.—19. — moški in ženske
Kegljišče Doma upokojencev v Radovljici

drsanje:
petek, od 20.—22. — umetno drsališče na Jesenicah 
nedelja, od 20.—22. — umetno drsališče na Jesenicah 
Drsališče na Bledu še ni odprto. Takoj po otvoritvi bomo 

enkrat tedensko rezervirali tudi ta objekt za rekreacijsko drsa
nje. Do takrat pa vas vabimo na drsanje na Jesenice. Tudi le
tos veljajo še iste permanentne karte kot lani. Tisti, ki karte še 
nimate jo lahko dobite v sindikalni pisarni brezplačno.

Tako kot lani, bomo tudi letos kot član konzorcija za iz
gradnjo zimsko športnih objektov lahko izkoristili 600 dnevnih 
kart s popustom. Karta bo veljala letos 80 din in jo boste lahko 
nabavili v sindikalni pisarni v torkih in petkih od 13. do 14. ure.

Franci Vovk

ZAHVALA
Iskreno se zahvaljujem sodelavcem konstrukcijske delavni

ce in sindikatu za lepo darilo ob moji 50-letnici.
Janez Mlakar

ZAHVALE
Ob boleči izgubi drage mame Jožefe Peternelj se najlepše za

hvaljujeva sodelavcev TOZD verigama in DS skupnih služb, os
novni organizaciji sindikata za podarjeni venec, izrečeno soža
lje in spremstvo na njeni zadnji poti.

Marija in Anton Gumzej
Ob smrti moje mame Francke Korošec se iskreno zahvalju

jem sodelavcem verigarne in gasilcem Verige za podarjena ven
ca in cvetje ter izraze sožalja in spremstvo na zadnji poti.

sin Franci z družino
Ob nenadni smrti dragega moža, očeta, starega očeta in bra

ta, Franca Prešerna, se iskreno zahvaljujemo za vse podarjene 
vence, posebna zahvala velja še sosedom ter vsem ostalim za 
izkazano nesebično pomoč. Hvala obema govornikoma, številnim 
za spremstvo na njegovi zadnji poti ter godbi na pihala.

žena Pavla, sinova Franc in Jože, hči Pavla, vnuki Franci, 
Tomaž in Marko ter brata Ivan in Gabrijel
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Za nagradno križanko, ki je bila objavljena v prejšnji številki, smo dobili 106 rešitev.
Izžrebani so bili naslednji reševalci: prva nagrada 170 din Joviča Stojanovič; druga 110 din Franc Beguš 

in Franc Doria; tretja 80 din Jana Pogačnik in Stane Majstorovič.
Rešitve za današnjo križanko sprejemamo do 4. januarja 1980.

Spored
kina Radovljica
OD 1.1. DO 30.1.1980
SENTIMENTALNI BLUES 
ameriški barvni zabavni film 
I. I. ob 18. uri, 4. in 8. 1. ob 
20. uri

PIRANA
ameriški barvni film
1. in 3. 1. ob 20. uri, 2. 1. ob 
18. uri

RDEČILO ZA USTNICE 
ameriški barvni film
2. in 7. 1. ob 20. uri

OPERACIJA ZEBRA
italijanski barvni film
5. 1. ob 18. uri, 6. 1. ob 20. uri

NENAVADNA KRAJA 
ameriški barvni krim. film 
5. in 9. 1. ob 20. uri, 6. 1. ob 
18. uri

POKVARJEN 
jugoslovanski barvni film
10., 14. in 16. 1. ob 20. uri

ClPOLO KOLT 
italijanski barvni film
11. in 15. 1. ob 20. uri, 12. 1. 
ob 18. uri

DOŽIVLJAJI INŠTRUKTORJA 
VOŽNJE
angleški barvni film
12. 1. ob 20. uri, 13. 1. ob 18. 
in 20. uri

SMRT PODKUPLJIVE 
PODGANE 
francoski barvni film
17., 20. in 23. 1. ob 20. uri

UGRABITELJI
ameriško-grški barv. krim. film
18. in 22. 1. ob 20. uri, 20. 1. 
ob 18. uri

TOM IN JERRY 
ameriški barvni risani film
19. 1. ob 18. uri

IMENUJEM SE NOBODY 
italijanski barv. western film
19. in 21. 1. ob 20. uri

LETEČA BRIGADA 
italijanski barv. krim. film
24. in 29. 1. ob 20. uri

PRIPRAVNICA 
italijanski barvni film
26. in 30. 1. ob 20. uri, 27. 1. 
ob 18. uri

ŠTIRI MINUTE ZA ŠTIRI 
MILIJARDE
italijanski barv. krim. film
25. in 27. 1. ob 20. uri

MOJSTRI ŠAOLINA 
hongkonški barvni karate film
26. 1. ob 18. uri, 28. 1. ob 20. 
uri

Po novi smeri na Mt. Everest

Najtežji del stene opremimo z 
letvami

Naslednji vzpon na sedlo 
Lho-la poteka po že uhojeni in 
zavarovani »poti«. Naša skupina 
je danes precej številna. Skupaj 
s šerpam i nosimo posamezne dele 
preproste žičnice, k i jo  nam era
vam o postaviti preko zadnjih dve

sto m etrov stene, kajti izstopni 
del stene na sedlo je  tehnično pre- 
težak, da bi lahko šerpe nosili po 
25 kg težka brem ena preko nav
pičnih lestev. Na sedlo bo treba, 
za oskrbo tabora eno in za n a 
daljn ji vzpon šest ton m ateriala.

Kot ponavadi nas na v rhu  spet 
sprejm e močmi veter. Ves dan se 
v v ih arju  mučimo s postavljanjem  
»zgornje postaje« žičnice. Cisto 
na robu dvestometrskega prev is
nega steb ra postavimo konzolo in 
jo dobro privežemo. Nato sledi 
najtežji manever. Na vrh je tre 
ba potegniti šestm ilim etrsko je 
kleno vrv. To storim o tako, da na 
konec fiksne vrvi navežemo težek 
kam en in ga spustim o v globino. 
Po nekaj neuspelih poskusih k a 
m en končno le doseže tiste, ki so 
spodaj. Na nylonsko vrv p ritrd ijo  
jekleno in  tedaj se za nas 
zgoraj začne težaško delo. Skoraj 
dve u ri m ineta, preden je  težka 
jek lena vrv  pri nas. Na žičnici 
bo služila kot nosilna vrv. S tem  
je  bilo naše delo za ta  dan op
ravljeno, kojati do večera je  treba 
sestopiti. Se nazaj v  bazni tabor.

N aslednja dva dneva smo vsi v 
baznem  taboru, ker na sedlu raz
g raja  hud vihar, ki ne po jen ja 
n iti za trenutek, vmes pa še n a
rahlo  sneži.

Vzpon preko najtežjega dela stene na sedlo Lho-la

Tretji dan se veter le um iri 
na »običajno jakost«  in  spet se 
lahko povzpnemo n a  sedlo Lho- 
la. Na delo gremo v  dveh skupi
nah. P rva skupina bo dokončno 
postavila žičnico, druga, v kateri 
sem sam, pa bo nekoliko d lje v 
snežnem pobočju pričela kopati 
luknje. Tu bo sta l T 1. P rve lopate 
naletijo na m ehak sneg, ki pa se 
km alu sprem eni v trd  sneg in led. 
Prične se pravo rudarsko delo na 
višini 6.000 m etrov. Ves dan kop
ljemo v  no tran jost pobočja. Ko 
proti večeru zapuščam o sedlo, se 
nam zdi, da nism o naredili skoraj 
nič. Treba bo še precej truda, da 
bo tabor dokončno urejen.

Mimo zgornje postaje žičnice, 
lii bo ju tri že začela »poskusno 
obratovati«, se spustim o nazaj v 
bazo.

Po enodnevnem  počitku se z 
desetimi šerpam i vzpenjam  nazaj 
na sedlo. Danes nas čaka celo
dnevno delo n a  žičnici. S pomočjo 
preprostega v itla  na ročni pogon, 
potegnemo na v rh  vsak dan nekaj 
naj nuj še opreme in  hrane.

Medtem so ostali fantje že to
liko povečali snežne luknje, da nas 
ta  večer nekaj že lahko prespi v 
njih. Toda lukn je  so še zm eraj 
m ajhne in nizke, tako da je  b i
vanje v njih še izredno neudobno.

Tone po rad iu  zvečer sporoči, 
da m ora ju tri ena skupina odriniti 
naprej. Začeli bom o s prvim i po
skusi v  ledeno-skalni steni, ki se 
konča šele na v rhu  7.200 m etrov 
visoke »zahodne rame«.

K er ne vem, če ne bom m orda 
tudi jaz  ju tri odšel v steno, odi
dem ob osmih zvečer v jasni noči 
do dereze, ki sem jih  pustil p ri 
zgornji postaji žičnice. K ar ne
kam  tesno m i je  p ri srcu, ko se 
tako sam  bližam  robu sedla. Le
dena pobočja in  skalne stene 
im ajo v  mesečini povsem drugač
no podobo kot v bleščeči sončni 
svetlobi. Nočno tišino  moti le za
v ijanje vetra. Že sem pri kupu 
razm etane oprem e, ki leži vse
vprek. Med n jo  km alu  odkrijem  
svoje dereze. Ravno, ko se sklo
nim, da bi jih  pobral, se okoli 
mene močno zasveti in  takoj nato 
še enkrat. P a  se ja  ne bliska, si 
mislim sam p ri sebi. Ko pogledam 
navzgor, je nad  menoj še vedno

jasno zvezdnato nebo. Tedaj opa
zim  v  sm eri pro ti jugu okrogel 
svetleč predm et, k i se z never
je tno  hitrostjo  giblje proti jugu, 
n a  višini okrog osem tisoč m e
trov. M edtem  ko se v enakom er
n ih  presledkih  prižiga in  ugaša, 
se pom ika v sm eri proti Indiji. 
N ato izgine izpred oči tako  ne
nadom a, kot se je  pojavil in  okoli 
m ene spet zavlada mir, le v m eni 
počasi naraščata razburjen je in  
osuplost.

Sele čez čas mi pride na misel, 
da je  bil to m orebiti NLP, o k a 
te rih  sem bral že mnoge neverje t

ne zgodbe, vendar jim  sam  nisem 
nikdar pripisoval posebnega po
mena. Sedaj pa sem se naenkrat 
znašel v  dvomih. Še danes si od 
tistega dne ne znam  odgovoriti, 
ali je p ri tem kaj otipljivega ali 
gre m orda le za nerazložljiv a t
mosferski pojav.

V rnem  se nazaj v  T 1, k jer 
ostalim  fantom  povem, kaj sem 
doživel. S »Štraufom «,, ki tudi 
sam trdno  verjam e v NLP, še 
dolgo v noč razp rav lja la  o tem.

(Se nadaljuje) 
Zvone Andrejčič

ZA SMEH IN RAZVEDRILO
Na ulici se srečata znanca:
»Včasih je dobro, če si človek malo noge razmiga,« reče prvi.
»In za koliko časa so ti vzeli vozniško dovoljenje?« vpraša drugi.

»Kadar se zvečer predolgo zadržim v gostilni, sem drugi dan ves 
pretepen.

»Pa vi?«
»Ne. Jaz nisem oženjen.«

MALE MODROSTI
— Razum moški pri ženski opazijo šele tedaj, ko so si že vse drugo 

ogledali.
— Ce zaprete vrata vsem napakam, bo tudi resnica ostala zunaj.
—' Človek, ki ne dela napak, običajno nič ne dela.
— Ce želiš videti dragocene stvari, glej samo tja, kamor večina ne 

gleda.


